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Přijela pouť a lidí proud...
Jak se náves v Pištíně proměnila v místo setkávání nejen sousedů
V neděli 9. srpna 2009 se náves,  
jako tradiční místo setkávání 
všech pištíňáků, proměnilo v mís-
to rozmarného veselí. Toho dne 
se totiž konala tradiční pouť s 
večerní veselicí a ohňostrojem.
Snad všichni  máme v paměti 
vůni dětství a jeho sladkost pro-
měněnou v chuť tureckého medu 
a nekonečné veselí, které pramení 
z radosti potkávání.

Tahle pouť byla sice trochu jiná, 
ale nic jí neubralo na pohodě a 
kráse. Všichni se na ní těšili a 
skutečnost předčila všechna oče-
kávání. Způsobů, jak se bavit a 
mít dobrou náladu, bylo skutečně 
mnoho. Pivní stany byly plné ží-
znivců a ostatních dobrot nebylo 
skutečně málo. Vedle gurmán-
ských požitků byla k dispozici 
i celá řada zajímavých akcí na 

mnoha místech Pištína. Ať to byli 
modeláři a jejich miláčci na čty-
řech kolech nebo příznivci šipek 
v hostinci Na Dolánku, či poslu-
chači a obdivovatelé populárních 
Babouků, všichni měli důvod pro-
žít si hezký den. Vrcholem všeho 
dění byl ale noční ohňostroj, který 
přivedl v úžas všechny přítomné 
malé či velké diváky. 
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Pištínské baletky předvedly jako 
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Povodně v obci  

Jak jistě mnozí víte, 
připravujeme v obci protipovodňová opatře-
ní, která by měla zabránit rychlým přítokům 

dešťových vod do Češnovic a Pištína. 
Přípravu projektů, potřebných pro realizaci 

úprav na  tocích a pozemcích v okolí vsí, jsme 
zadali,na základě výběrového řízení, odborné 

společnosti, s jejichž zástupci se již někteří z 
Vás seznámili. Předběžná  studie byla podpo-
řena z rozpočtu Jihočeského kraje a na finan-
cování se spolupodílela obec. K dnešnímu dni 

se má situace asi tak, že jsou shromážděny 
podklady potřebné pro vydání územního roz-
hodnutí a v nejbližší době o něj také  požádá-

me. Územní rozhodnutí je krokem k získání 
stavebního povolení na připravované stav-
by. Teprve po získání stavebního povolení 

můžeme tyto úpravy udělat.
A protože se může zdát postup a příprava 

dlouhá, uvádím, jenom pro zajímavost, 
některé časové údaje:

:
- 1. 11. 2006  ustavující schůze nového 
zastupitelstva
- březen 2007 rozeslání výzvy projekčním 
kancelářím
- květen, červen 2007 výběr zpracovatele stu-
die

červenec 2007 – březen 2008 zpracování a 
předání studie
- září 2007 – získání dotace na zpracovávanou 
odtokovou studii
- červen 2008 zadání výběrového řízení na 
zpracování projektové dokumentace, jejíž 
zpracování probíhá do současné doby.
Vzhledem, k tomu, že na skutečnou realiza-
ci budeme žádat o dotace, musí každý krok 
splňovat podmínky zákona o zadávání veřej-
ných zakázek a rovněž musí být dodrženy 
termíny a lhůty dané tímto zákonem.
A protože příroda neuznává zákony stanovené 
parlamentem ČR, tak na nás poslala v srpnu 
letošního roku velkou vodu, snad aby připo-
mněla, že termín stoletá voda se v současné 
době mění na  termín každoroční voda. Nechci 
se vracet k samotnému průběhu povodní, ale 
spíše se zaměřím na období, které následovalo:
Pištín -  po opadnutí velké vody došlo k zamě-
ření průtočného profilu „Pištínského potoka“ 
a zpracování aktuálního návrhu na opatření, 
která by měla předcházet protipovodňovým 
opatřením připravovanými obcí 
 vyčištění toku potoka po celé délce až k 
silnici na Zliv,
 odstranění křovin větví a nánosů přes obec 
až k mostu Pištín – Zliv, 
 rekonstrukce mostku v Pištíně a zvětšení 
průtoku pod tímto mostem o 2,5m3. 
Na výše uvedených opatřeních by se měli 
podílet majitelé toku a staveb, to zname-
ná v tomto případě cca 23 majitelů pozem-
ků, které zasahují do toku, Zemědělská a 
vodohospodářská správa, obec,  Jihočeský 
kraj a  Pozemkový fond České republiky. 
Všechny významné vlastníky jsme vyzvali k 
učinění potřebných opatření. Radu a zastupi-
telstvo Jihočeského kraje jsme požádali o pře-
stavbu mostku v Pištíně.
Češnovice – po opadnutí vody jsem spo-
lečně s pracovníkem Zemědělské a vodo-
hospodářské správy prošel tok potoka od 
„Suché“ až k Bezdrevu a dohodli jsme se 
na rozsahu prací na vyčištění koryta poto-
ka. Tyto práce by měly být hotové do konce 
roku 2009, pokud ministerstvo zemědělství 
uvolní na tyto práce finanční prostředky.
Určitě si mnozí z Vás všimli, že v průběhu 
povodní i v období po velké vodě jsme se 
snažili naši situaci co nejvíce zmedializo-
vat, aby všichni, kteří budou o přidělová-
ní peněz pro projekty v rámci protipovod-
ňových opatření rozhodovat, si i po čase 
vzpomněli, že se u nás opravdu něco stalo.
                                   Starosta Jaroslav Havel



3zpravodajprosinec 2009 Pištínský

Neštěstí nechodí výhradně jen po horách, ale může také přitéct vodou potokem, tak, jak 
se to stalo 4. srpna letošního roku. Nečekanou rychlostí se zvedla hladina Břehovského 
potoka, voda se vylila z břehů, naplnila naši louku a takřka před očima postupovala přes 
zahradu do dvora. 
V té době - bylo něco málo po 7. hodině .- již skupina pištínských hasičů utěsňovala troje 
vchodové dveře do bytové části domu. Přes veškerou snahu a desítky pytlů s pískem se do 

všech místností a chodby před bytem dostala voda a chybělo jen málo, aby zaplavila i nej-
výše položené obytné místnosti. Louka, zahrada i dvůr připomínaly velké jezero a voda stále 
stoupala. I s tím však pištínští hasiči počítali. Dříve než se voda dostala do bytu, přivezli 
agregát a začali odčerpávat. Tím nám zachránili celé bytové vybavení. Po nějakém čase se 
pištínští hasiči museli vrátit ke svým povinnostem doma a jejich místo u nás zaujali místní, 
češnovičtí hasiči. Voda kulminovala asi kolem 13. hodiny, a pak začala pomalu opadávat. 
A až do pozdního odpoledne, kdy již bylo zžejmé, že žádné další nebezpečí nehrozí, se u nás 
střídali naši hasiči.
Dnes, s několikadenním odstupem musíme konstatovat, že všichni hasiči odvedli velmi pro-
fesionální práci, nám velmi pomohli a zachránili náš majetek. Za tuto pomoc jim upřímně 
děkujeme a jsem rádi, že máme v obci takové hasiče, na které můžeme být právem hrdi. 
Takovou pomoc dokáže ocenit jen ten, komu už na něco podobného nestačí vlastní síly. 
Během povodňového úterý se u nás vystřídalo asi 15, možná 20 hasičů z obou částí naší 
obce. Neznáme všechny osobně a nevíme ani jak se nekteří jmenují. A předpokládáme, že 
někteří neznají osobně ani nás.  O to více oceňujeme jejich přístup a pomoc, kteru nám 
poskytli. Všem patří náš vřelý dík, obdiv a uznání.
Jedno jméno však nemůžeme nevzpomenout. Náš soused, Mirek Božovský, i když měl vodu 
také na vlastním dvoře, se podstatnou měrou podílel na pomoci u nás. Zajistil rych-
lejší odtok vody vykopáním kanálků a svůj čas dělil mezi vlastní nemovitost a nás. 
Takového souseda nám může každý jen závidět.
Výčet všech těch, kterým patří naše poděkování by nebyl úplný, kdybychom nezmínili 
také osobní účasti a pomoci nabídnuté i skutečné představiteli naší obce. Pan starosta 
Jaroslav Havel a místostarostka Jana Božovská nás opět přesvědčili, že jsme v komu-
nálních volbách volili správně. 
Uvítali bychom, kdyby naše poděkování a ocenění otiskl i Pištínský zpravodaj, protože 
všichni výše uvedení si úctu a poděkování zaslouží i od ostatních občanů naší obce.
Vždyť je může kdokoliv kdykoliv potřebovat. 

V Češnovicích 14. srpna 2009

                                     Ing. Václav a Květoslava Hráchovi, Češnovice 3

Vážený pan starosta,
Jaroslav Havel,
obec Pištín

Vážený pane starosto,

čas neúprosně letí jako voda v Blanici, která nám letos v červnu nadělala spoustu starostí. 
Záplavy mnohé poničily, ale přinesly také nezměrnou vlnu lidské solidarity.
Dovolte mi, abych jménem vedené městyse Strunkovice nad Blanicí a všech jeho občanů 
poděkoval obci Pištín za její nezištnou pomoc. Toto poděkování, prosím, předejte zastupi-
telům obce a všem jejím občanům. Zároveň bychom touto cestou chtěli poděkovat členům 
Mysliveckého sdružení Pištín, JSDHO Pištín, Českého svazu žen Pištín a Obce baráčníků 
Pištín. S finanční pomocí a vědomím, že v nouzi není člověk sám, jde vše lépe.
Ještě jednou děkujeme a přikládáme DVD s krátkým filmovým záznamem a fotografiemei z 
povodní. Ja na nich vidět nejen vodní živel, ale i odstraňování povodňových škod.

Ve Strunkovicích nad Blanicí, dne 20.- října 2009

S pozdravem

Ing. Karel Matějka v.r.,
starosta městyse Strunkovice nad Blanicí

v srpnu 2009

Pohled ze sucha na 
nemilosrdnou vodu

Břehovský potok protékající obcí se změnil v 
úterý nad ránem v dravý živel a opustil své kory-
to. „Na té louce vidíte řeku, to teče od Břehova, 
rozlilo se to po louce až sem,“ dodal na adresu 
vodního živlu Hrách, který utěšoval na zápraží 
statku čtyřletou fenu tibetské dogy. „Ta je ner-
vózní ze všech nejvíc. Vodu nemá ráda. Do vody 
nevleze za žádnou cenu. Kdyby jí nasákla srst, 
tak se utopí,“ poznamenal muž, který žije v Češ-
novicích od roku 1984 a kromě povodně v roce 
2002 podobné řádění vodního živlu nepamatuje.     

Zdroj: Českobudějovický deník 4. 8. 2009



Níže uvedené informace jsou 
pouze výňatkem ze zápisů jednání 
zastupitelstva obce. Kompletní 
zápisy jsou pravidelně vyvěšovány 
na úředních deskách, dále jsou 
k dispozici na obecním úřadě a 
na internetových stránkách obce 
(www.pistin.cz) v části úřední e-
deska.

Zasedání ze 3. 6. 2009
Zastupitelstvo schválilo:

• souhlas se zřízením věcného 
břemene na pozemcích v k.ú. 
Češnovice a k.ú. Pašice
• podání žádosti o dotaci 
na opravu „Cesta Pašice – 
Plástovice“ do projektu ROP a 
její předfinancování
• dofinancování akce „Oprava 
hřbitovní zdi“, na kterou obec 
obdržela dotaci
Zastupitelstvo projednalo:
• návrh dohody o budoucím 
využití pozemku v souvislosti 
se silniční stavbou obchvatu 
Češnovic 
• organizaci dne dětí

Zasedání z 1. 7. 2009
Zastupitelstvo schválilo:

• provozní řád dětských hřišť v 
Pašicích a Češnovicích
• věcné břemeno v k.ú. 
Češnovice 

• bezúplatný 
p ř e v o d 
pozemku v k.ú. 
Pištín od Úřadu 
pro zastupování 
státu ve věcech 
majetkových 
• požádat Úřad 
pro zastupování 
státu ve věcech 
majetkových 
o vydání 

pozemku v k.ú. Pašice 
• souhlas s předloženým 
návrhem změny č. 3 územního 
plánu sídelního útvaru Pištín v 
souvislosti s výstavbou čerpací 
stanice
Zastupitelstvo projednalo:  
• podání žádostí o dotace na 
akce „Kaple v Češnovicích“, 
„Cesta Pašice-Plástovice“ a 
„Spolkový dům Pištín (Hostinec 
Na Dolánku)“
• připravované kulturní akce na 2. 
pololetí

Zasedání z 5. 8. 2009 
Zastupitelstvo schválilo:

• zpracovatele žádosti o dotaci 
„Spolkový dům (Hostinec Na 
Dolánku)“ -  společnost Asistenční 
centrum a.s.
• prodej pozemku v k.ú. Pašice
• navýšení nájmu v obecních 
bytech podle zákonné úpravy
• nabídku na opravu výtluků na 
silnicích
• podání žádosti o dotaci  do 
„Programu rozvoje venkova 
– Investice do lesů podopatření 
Lesnická infrastruktura“ na 
opravu komunikace v lesích

Zastupitelstvo projednalo:
• průběh povodní v obcích

• přípravu akce „Pouť Pištín“
• výzvu ČSŽ ostatním spolkům 
na pomoc obcím postižených 
povodní

Zasedání ze 3. 9. 2009
Zastupitelstvo schválilo:

• darovací smlouvu o převzetí 
pozemků v k.ú. Češnovice. 
Vodovod a kanalizace budou 
vybudovány v souladu s 
projektovou dokumentací
• podání žádostí o dotace na akce 
„Oprava koruny hřbitovní zdi v 
Pištíně“, „Revitalizace dětského 
hřiště Pištín“, „Multifunkční 
hřiště Češnovice“,  a „Spolkový 
dům Pištín“. Dále schválilo 
zajištění financování z prostředků 
obce i formou úvěru v případě 
obdržení dotací
• příspěvek FC Praktic Pištín na 
zpracování žádosti do programu 
Leader
• příspěvek na akci „Slavnosti 
Kubaty“
• příspěvek hasičům Češnovice 
na pouťovou zábavu
Zastupitelstvo projednalo:
• a neschválilo převzetí části 
komunikace I/20 (ČB – Vodňany) 
do majetku obce v souvislosti s 
plánovanou stavbou obchvatu
• vyjádření Zemědělské 
vodohospodářské správy, oblast 
Povodí Vltavy, k povodním ze 
srpna 2009 a navrhovaná opatření

Zasedání ze 7. 10. 2009
Zastupitelstvo schválilo:

• návrh vyrovnání majetkových 
práv na pozemcích, které budou 
zasaženy výstavbou kanalizace 
v obci Pištín a pověřilo starostu 
dalším jednáním s majiteli
• rozpočtový výhled na rok 2011

• příspěvek na zkolaudovanou 
domovní čističku odpadních vod
• zvýšení místního poplatku za 
svoz a likvidaci komunálního 
odpadu a místního poplatku za 
každého psa od 1.1. 2010.

Zastupitelstvo projednalo:
• podané žádosti o dotace
• dopis radě a zastupitelstvu 
Jihočeského kraje k povodňovým 
opatřením
• plán kulturních akcí na rok 
2010
• žádost o koupi obecního 
pozemku v kú. Pištín

Zasedání ze 4. 11. 2009
Zastupitelstvo schválilo:

• návrh rozpočtu na rok 2010, 
rozpočet je vyrovnaný
• předložený plán 
vodohospodářských investic na 
další období
• navržené výměny pozemků 
zasažených plánovanou výstavbou 
kanalizace Pištín
• vydání „Obecně závazné 
vyhlášky o místních poplatcích č. 
2/2009“
• příspěvky místním spolkům na 
činnost
• podání  žádosti  o zápis 
historického majetku (pozemků) 
na list vlastnictví obce
• příspěvek na zkolaudovanou 
čističku odpadních vod 

Zastupitelstvo projednalo:
• provádění kontrol nakládání 
s komunálním odpadem u 
právnických a fyzických osob, 
které podnikají na území obce
• poděkování starosty Strunkovic 
nad Blanicí za pomoc při letošních 
povodních
• zájem investora o koupi 
obecního pozemku.
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„Vážení spoluobčané,
vychází druhé letošní vydání 

„PIŠTÍNSKÉHO ZPRAVODAJE“. 
Dovolte mi, abych Vám opět 

v této souvislosti a v krátkosti 
přiblížil práci zastupitelstva obce 

za druhé pololetí.“
Starosta Jaroslav Havel

Do zábavné ankety České televize, ve které mohli diváci a čtenáři v 
průběhu tohoto roku hlasovat pro svou oblíbenou knihu, se zapojila i 
Obecní knihovna Pištín. Anketa Kniha mého srdce byla inspirovaná 
pořadem BBC, jednalo se o celonárodní anketu, která měla podnítit 
národ ke čtení, ale také k diskusi o knihách a najít nejoblíbenější 
knihu naší země. Vítěz ankety – kniha Saturnin od Zdeňka Jirotky 
– byl vyhlášen v televizním pořadu 
17. října. Připomeňme si nyní, jak 
jsme u nás v knihovně v jednotlivých 
kolech hlasovali. 
V prvním kole čtenáři vybírali 
libovolnou knihu. V Pištíně volili 
tyto tituly:  Radovanovy radovánky, 
Pohádky Boženy Němcové,  Medvídek 
Lup a jeho kamarádi, Neználkovy příhody, Syn celerového krále, 
Mlhy na Blatech, Dům duchů, Vítězný oblouk, Krtek ve městě a 
Bajky Barda Beedleho. Další knihy, pro které čtenáři v prvním kole 
u nás v knihovně hlasovali, byly úspěšné v celostátním měřítku a 
dostaly se mezi stovku nejlepších: Povídání o pejskovi a kočičce, 
Hobit, Co život dal a vzal, Nebe nezná vyvolených, Babička, 

Letopisy Narnie, Osudy dobrého vojáka Švejka a Pod africkým 
sluncem. 
Tyto tituly pochopitelně dostali své hlasy i ve druhém kole, kde 
se již výběr zúžil na sto titulů (TOP 100). Ostatní čtenáři si po 
nastudování abeceního seznamu vybrali tyto knihy svého srdce: 
Harry Potter, Školák Kája Mařík, Smrt krásných srnců, Doktorka 

z domu Trubačů, Navzdory básník 
zpívá, Tři kamarádi, Na západní 
frontě klid, Pýcha a předsudek, 
Krtek a kalhotky, Jak voní tymián 
a Sto roků samoty. 
Nejmenší zájem o hlasování byl 
ve třetím kole, kdy se vybíralo 
z pouhých dvanácti knih. 

Nejúspěšnější knihy celonárodní ankety nenašly své místo v srdcích 
našich čtenářů, takže celkem jsme v posledním kole odeslali 14 
hlasů, o které se podělily knihy: Babička, Co život dal a vzal, Pán 
prstenů, Rychlé šípy a Osudy dobrého vojáka Švejka.
Podrobnější informace o hlasování najdete na stránkách pištínské 
knihovny na adrese: www.knihovnapistin.wz.cz.
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 Svazek obcí Blata si 22.srpna letošního roku 
připomněl 105. výročí odhalení pomníku Jakuba 
Kubaty.
   Sobotní program začal již v 10 hodin dopoledne 
slavnostním otevřením nového Informačního 
centra jihočeského baroka v Plástovicích. 
Před nově opraveným statkem čp. 9 na návsi 
se sešla řada  významných hostů a starostové 
většiny obcí Svazku Blata. Slavnosti přihlíželi 
občané Plástovic a okolních vsí. Přítomné 
přivítal starosta obce Sedlec Jaroslav Houba, 
dále promluvili předseda Svazku obcí Blata 
Jaroslav Havel a zástupce ministerstva pro 
místní rozvoj ČR Jiří Vačkář. Blatské občany 
pozdravil i primátor města Ústí nad Labem Jan 
Kubata, pravděpodobný potomek zbudovského 
rychtáře Jakuba Kubaty. Příjemnou atmosféru 
akce podtrhla účast baráčníků z Pištína a jejich 
hostů, o hudební program se postarala dudácká 
kapela ze Strakonic. Pásku slavnostně společně  
přestřihli Jiří Vačkář, Jaroslav Houba a František 
Vondrášek. Pak již všichni účastníci, které 
pištínští baráčníci přivítali chlebem a solí, mohli 
začít s prohlídkou nového infocentra. Již na dvoře  
všechny zaujala funkční hasičská stříkačka z roku 
1925. Uvnitř statku si dále prohlédli zajímavou 
výstavu k historii Kubatova pomníku s ukázkami 
novin vydaných při příležitosti jeho odhalení. 
Výstava dále informovala o historii i současném 
životě obcí, které tvoří svazek Blata. Každý 
účastník obdržel drobné propagační předměty 
a brožury „Zbudovký rychtář Jakub Kubata“ a 
„Lidová architektura Zbudovských blat“, které 
byly u příležitosti oslav vydány.
   Po obědě se oslavy přesunuly do Zbudova, 
odkud vyšel slavnostní průvod k pomníku Jakuba 
Kubaty na Blatech. Průvod i odpolední oslavy 
značně poznamenala nepřízeň počasí, vytrvalý 
déšť a chladno.  U pomníku promluvili předseda 
Svazku obcí Blata Jaroslav Havel a starostka obce 
Dívčice Milada Pokorná. Šermíři sehráli scénku 
o soudu s Jakubem Kubatou. I když se jejich 
vystoupení značně lišilo od známé Kubatovy 
legendy, diváky přesto zaujalo, a to zejména 
výkon praporečníků. Kulturní program dále 
pokračoval hudebním i tanečním vystoupením, 
které buhužel sledovali jen nejvytrvalejší diváci. 
Velká část prokřehlých účastníků zamířila domů 
do tepla. Je určitě škoda, že pečlivě připravnou 
akci zhatilo špatné počasí. Doufejme, že se za 
pět let při oslavě 110. výročí sejdeme za lepších 
povětrnostních podmínek.

Slavnost
u Kubaty

I když se letošní rok 
nezadržitelně blíží ke 
svému konci, vraťme se na 
chvilku ve vzpomínkách do 
horkého letního odpoledne. 
Jako již tradičně se na 
sklonku června konalo 
u odchovny na Buchtě 
Vítání prázdnin spojené s 
opožděnou oslavou Dne 
dětí.

Vítání 
prázdnin
Všechny organizátory 
potěšila hojná účast dětí, 
kterých se sešlo téměř 70. 
Soutěžící byli rozděleni 
do třech věkových 
kategorií. Každý účastník v 
libovolném pořadí obcházel 
jednotlivé disciplíny, mezi 
nejoblíbenější patří již 
několik let sběr brambor se 
zavázanýma očima, chytání 
rybiček  nebo střelba ze 
vzduchovky. 
Největším hitem se ale staly 
nové atrakce, které byly 
na louce postaveny letos 
poprvé. Ve skákacím nebo 
bojovém hradu si děti krátily 
čekání na vyhodnocení 
výsledků. Po vyhlášení 
vítězů byl zapálen tradiční 
táborák a následovalo 
opékání buřtů.
Jako každý rok byla akce 
Vítání prázdnin příležitostí 
k setkání dětí, jejich rodičů i 
prarodičů všech našich vsí. 
Poděkování za vydařené 
odpoledne patří všem 
členům spolků, kteří 
pomáhali s organizací a 
pochopitelně všem dětem, 
které si s chutí a radostí 
zasoutěžily.
                    Jarka Čapková

Bezmeznou radost 
přinesl všem zúčast-
něným dětem skákací 
hrad, kterého si pod 
letním sluncem užili 
dosytosti.

Vyhlášení výsledků 
dětských soutěží se 

ujal pan starosta 
Jaroslav Havel



6 zpravodaj prosinec 2009Pištínský

Českým národním stromem 
se lípa stala v době národního 

obrození, zejména díky 
Kollárově básni Slávy dcera. 

Jako národní symbol ji zvolili 
účastníci Všeslovanského 

sjezdu v Praze ve dnech 2. 
až 12. června 1848. Jednalo 
se o reakci na frankfurtský 

sněm a protiváhu německéhu 
dubu. Lípy byly ale uctívány 

na našem území již od 
nepaměti, vždyť její dřevo 

Čechy provázelo od narození 
až do hrobu. Z lipového dřeva 

se dělal nábytek, dřeváky, 
hudební nástroje, kolébky i 
rakve. Lipové stromy byly 

zabydlovány spravedlivými a 
dobrými duchy, a proto pod 

jejími větvemi hledala v bouřce 
útočiště řada lidí ve víře, že 

do lípy blesk neuhodí. Pouta 
z lipového lýčí zase dokázala 
udržet umrlce vstávajícího z 

hrobu na místě. Lípa měla také 
schopnost prokazovat vinu 

či nevinu obviněných. Pokud 
se zasadila obráceně, kořeny 

vzhůru, a přesto z kořenů 
vyrašilo listí, nevina byla 

nad slunce jasně prokázána. 
Nesmíme opomenout ani léčivé 

účinky lipového květu.

Památné lípy 
naší obce 

V pištínské kronice najdeme 
záznamy o památných lípách naší 
obce. Na první z nich vzpomíná 
tehdejší kronikář učitel Josef 
Vrbský:
„V upomínku potomkům na 
radost z nabyté svobody vysázeny 
tak zvané „lípy svobody“. Dne 
13. dubna 1919 byla i v naší obci 
slavnost sázení lípy svobody, na 
podnět zdejšího okrašlovacího 
spolku a za součinnosti školy. 

Vysazení lípy rodáků má asi 
většina z nás ještě v živé paměti. 
První setkání rodáků Pištína 
a Pašic v novodobé historii se 
uskutečnilo 19. května 2001. 
Památný strom roste na východní 
straně parku na návsi. 

Lípu vysadili představitelé obce 
společně se zástupci místních 
spolků – hasičů, baráčníků a 
sportovců. 
I když neznámý vandal krátce po 
vysazení poškodil stromu hlavní 
terminál, lípa k radosti všech 
občanů roste na pištínské návsi 
dál.

Další lípa svobody byla vysazena 
v parku na návsi v roce 1968. 
Zápis k této události je v kronice 
zaznamenán velmi stručně. 
Tehdejší politická situace 
nedovolila kronikářce, tehdejší 
pištínské učitelce, Ludmile 
Mojkové popsat slavnost 
podrobněji: „28.10. byl na nově 

zbudovaném parčíku vysazen 
strom Svobody, na památku tohoto 
slavného výročí (50 let od vzniku 
republiky). Zároveň byly položeny 
věnce k pomníku padlých. Tuto 
oslavu organizovala mládež a 
Obec baráčníků.“ 
Podle vzpomínek účastníků a 
dochovalých fotografií se jedná 
o prostřední lípu na návsi, k jejím 
kořenům byla uložena láhev s 
dobovými dokumenty. Děti místní 
školy vystoupily s kulturním 
programem.

O kulturní program při sázení lípy Svobody se v roce 1968 postarali žáci místní školy pod vedením 
učitelky Ludmily Mojkové
Průvod dětí, z velké části 
oděných v národní kroje, nesl 
ozdobené 2 lipky ze školy kolem 
kostela za zpěvu vlasteneckých 
písní na místo severně pod školní 
budovu. Ku slavnosti dostavil se 
velký počet občanstva domácího 
i přespolního, ačkoliv počasí 
nebylo valně příznivé. Slavnost 
zahájena proslovem řídícího 
učitele p. Jana Jakubce o 
významu slavnosti. Pak přednesly 
školní děti (hoch a děvče)2 
případné básně. Na to byly lipky 
školními dětmi za součinnosti 
dospělých zasazeny. Po tomto 
výkonu četný zástup školních 
dívek v národních krojích tančil 
při národních písních řadu 
národních tanců, což všeobecné 
pochvaly došlo. Pak starosta 
obce p. Václav Brabec v doslovu 
dopuručil lípy do všeobecné 
ochrany a zapěním národních 
hymen byla slavnost ukončena.

Účastníci slavnosti z roku 1968 naslouchají textu, který byl násled-
ně uložen ke kořenům lípy.

Na snímku z roku 2001 sází lípu tehdejší starostka Jana Božovská
za asistence hasičů Františka Peška st. a Luboše Jírovce“

Až se na jaře 
budeme těšit vůní 

kvetoucích lip 
a poslouchat bzukot včel 

v jejich korunách, 
vzpomeňme na události, 

na jejichž památku 
byly v naší obci vysazeny.

Jiřina Čapková
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Činnost baráčníků v Pištíně 
ve druhém pololetí 2009
V červnu tohoto roku navštívili známí spisovatelé a herci obecní 
knihovny. Pod názvem ,,Na kolech po knihovnách regionu. Do 
knihovny v Pištíně přijel spisovatel David Žák, divadelní herečka 
Kateřina Macháčková a další členové výpravy. Nepřijeli na kolech, ale 
v krásných naleštěných historických automobilech. Delegaci přivítaly 
naše tetičky po staročesku chlebem a solí. I když začal čas prázdnin 
a dovolených, naše baráčnická činnost se nezastavila. Navštívili jsme 
baráčnické slavnosti a významná výročí v Radomyšli, v Hluboké nad 
Vltavou, v Boršově a v Soběslavi.
Vypomáhali jsme také s přípravou sportovních her na dětském dnu na 
Buchtě. Nechyběli jsme ani na oslavách 105. výročí odhalení pomníku 

Jakuba Kubaty. Slavnost začala 22. 8. 2009 ráno v nově otevřeném 
informačním centru jihočeského baroka v Plástovicích. Pokračovalo se 
průvodem ze Zbudova k pomníku Jakuba Kubaty. Neodradilo nás ani 
nepřiznivé počasí. O pištínské pouti 9. 8. jsme navštívili mši svatou 
v místním kostele. Odpoledne hrála na návsi dechová hudba Babouci. 
Když muzikanti odpočívali, tak Pištínské Baletky, naše členky, vyplnily 
přestávky veselým tanečním vystoupením. Pouť byla ukončena 
velkolepým ohňostrojem. Pouť se velice vydařila. Počasí nám přálo, 

a proto byla náves už od rána plná lidí. Bylo se na co dívat i děti si 
přišly na své. Všechny tyto akce jsme navštěvovali v krojích nebo ve 
svérázech, s baráčnickým praporem a s májkou s dětmi. S kytičkou a 
malým dárkem jsme popřáli mnoho štěstí a zdraví našim dlouholetým 
členům k jejich krásným narozeninám. Do Strunkovic nad Blanicí jsme 
zaslali finanční částku 3000 Kč. Byla to taková malá výpomoc při 
povodních v letošním roce. Jako zatím poslední akce baráčníků byla 
návštěva operety Podskalák od Karla Hašlera ve Strakonicích. Na toto 
představení nás pozvali členové ochotnického souboru z Radomyšle. 
V následujících měsících budeme navštěvovat výroční nebo volební 
zasedání v obcích naší X. župy a v obcích okolních žup. Jelikož se blíží 
Vánoce a konec roku 2009, tak bych chtěla jménem baráčníků v Pištíně 
popřát všem občanům veselé Vánoce a mnoho štěstí, zdraví a osobní 
pohody v novém roce 2010.      
                              
                                                                                 Syndik Jitka Ficlová

Na snímku z Plástovic ze Slavnosti Jakuba Kubaty jsou A. Kadle-
cová, B. Jakschová, L. Živnůstková, B. Jerhotová, Jan Trinkl, P. 
Živnůstka ml., P. Živnůstka a P. Janota 

Snímek 
zachycuje ve 
Zbudově, opět 
na Slavnosti 
J. Kubaty, P. 
Živnůstku, P. 
Janotu, L. Živ-
nůstkovou, 
S. Jankovského, 
A. Jankovskou 
a E. Oudovou.

Něco málo o odpadech a podnikání
Stále častěji se stává, že podnikající subjekty zneužívají kontejnery 
určené pro občany a tím přenášejí své náklady na obyvatele obce.
V souladu se zněním zákona, 185/2001 Sbírky o odpadech a o změně 
některých dalších zákonů §17, připomínám všem podnikajícím 
subjektům na území obce pravomoci obecního úřadu
- kontrolovat, zda právnické osoby a fyzické osoby oprávněné 
k podnikání využívají systému zavedeného obcí pro nakládání s 
komunálním odpadem pouze na základě písemné smlouvy s obcí a zda 
fyzická osoba, která není podnikatelem, se zbavuje odpadu pouze v 
souladu s tímto zákonem
- kontrolovat, zda právnické osoby a fyzické osoby oprávněné k 
podnikání mají zajištěno využití nebo odstranění odpadu v souladu s 
tímto zákonem
- současně s uložením pokuty stanovit i nápravné opatření 
 Od 1.1.2010 tudíž obecní úřad v Pištíně, ve spolupráci s Českou inspekcí 
životního prostředí a Živnostenským úřadem v Českých Budějovicích, 
začne provádět kontroly likvidace a evidence odpadů u všech firem 
podnikajících na území obce.
Původci, kteří produkují odpad zařazený podle Katalogu odpadů, jako 
odpad podobný komunálnímu z činnosti právnických osob a fyzických 
osob oprávněných k podnikání, mohou na základě smlouvy s obcí 
využít systému zavedeného obcí pro nakládání s komunálním odpadem. 
Smlouva musí být písemná a musí obsahovat vždy výši sjednané ceny 
za tuto službu.
Bližší informace obdržíte a smlouvu můžete uzavřít na obecním 
úřadě v Pištíně v úředních hodinách.

Kulturní akce v Pištíně a Češnovicích

Datum Akce Pořadatel

15. 1. 2010

16. 1. 2010

23. 1. 2010

6. 2. 2010

6. 2. 2010

12. 2. 2010

13. 2. 2010

20. 2. 2010

4.-5. 4. 2010

7. 5. 2010

27. 6. 2010

1. 8. 2010

7. 8. 2010

8. 8. 2010

18. 9. 2010

28. 10. 2010

19. 12. 2010

24. 12. 2010

26. 12. 2010

29. 12. 2010

Myslivecký bál v Češnovicích

Dětský karneval v Pištíně

Hasičský ples v Pištíně

Dětský karneval v Češnovicích

Maškarní bál v Češnovicích

Hasičský ples v Češnovicích

Sportovní ples v Pištíně

Baráčnický bál

Velikonoční akce

Den matek v Češnovicích

Dětský den

Setkání rodáků Češnovice

Fotbalový turnaj v Pištíně

Pouť v Pištíně, soutěž hasičů

v Pištíně

Soutěž hasičů v Češnovicích

Lampionový průvod

Adventní koncert,

kostel sv. Vavřince v Pištíně

Setkání na Štědrý den

v Pištíně a Češnovicích

Pištín Man

Oslava konce roku

obecní Silvestr Češnovice

Myslivci

Český svaz žen

Hasiči

Kulturní komise OÚ

Kulturní komise OÚ

Hasiči

FC Praktic

Obec baráčníků

Kulturní komise OÚ

Kulturní komise OÚ

Kulturní komise OÚ

KK OÚ, hasiči

FC Praktic

Obec baráčníků,

Hasiči Pištín

Hasiči Češnovice

Kulturní komise OÚ

Kulturní komise OÚ

Kulturní komise OÚ

FC Praktic

Kulturní komise OÚ
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Pištínští včelaři měli letos
plodný a zajímavý rok 

Kurz chovu včelích matek byl pořádán 
13. června 2009 na spolkovém včelínu, 
který se nalézá v krásném polesí zva-
ném Picina. Vedoucí kurzu, přítel Sta-
nislav Pánek z Břehova, opět vyučoval 
a přidal něco navíc ze svých bohatých 
zkušeností. Informoval o nových dru-
zích včelích matek, které se v Čechách 
zavádějí do chovů. Prakticky předvedl, 

jak nechat včelstvo osiřet, jak ze zakla-
deného plástu nejšetrnějí odebírat vajíč-
ka do tří dnů stáří, jak založit a přidat do 
osiřelého včelstva baterii misek s přelar-
vovanými vajíčky. Členové si zde mohli 
objednat již pro letošní sezonu kvalitní 
včelí matky a malovčelaři pro rozšíření 
svých chovů oddělky a roje. Pohoštění 
pro účastníky kurzu hradila organizace, 
fotografie z průběhu letošního kurzu 
lze nalézt na internetové adrese: http//
vcelari-pistin.unas.cz. Základní orga-
nizace českého svazu včelařů Pištín 
má tedy od letošního roku své vlast-
ní webové stránky na zmíněné adrese. 
Stránky vytvořil odborník a nadšenec 
pro počítačovou informatiku, pan Ing. 
Zdeněk Brož z Češnovic.
Další výraznou akci zdejších včela-
řů byla návštěva chovatelského dne u 
přítele Havlína ve Zlivici. Tento vče-
lař je velice skromným člověkem, kte-
rý je velice uznávaným odborníkem v 
Čechách i v zahraničí. Jeho včelín se 
nalézá blízko známých lázní Vráž u Pís-
ku. Program setkání byl podobný kur-
zu chovu matek na Picině, avšak účastí 
více jak 150 přátel včelařů připomínal 
včelařskou pouť. Dostavil se předse-
da včelařského ústředí z Prahy, přítel 

Luděk Sojka, který podal informace o 
jednání ústředí se zástupci Evropské 
unie, o krácení dosavadních dotací a 
naopak o zvýšení jiných dotací pro vče-
laře na pořizování zcela nových úlů, 
což má své opodstatnění. Dále na tomto 
včelařském mítinku hovořila zástupky-
ně veterinární správy okresu Písek o 
stavu včelích nemocí a nákaz na okrese, 

rovněž hovořil předseda OVĆSV Písek. 
Až z Moravy se dostavili  dva zájezdo-
vé autobusy zájemců a osobních přátel 
vedoucího mítinku, přítele Havlína, 
kteří mu na uvítanou předali osobní dar. 
Přítel Havlín i písecká včelařské organi-
zace byli však velice dobře připraveni, 
neboť další instruktáž pro tolik zájemců 
probíhala na několika místech rozsáh-
lého lesního včelína v klidu a pohodě. 
Byly zde i dva prodejní stánky s včelími 
produkty, odbornými knihami a občer-
stvením pro zúčastněné.
Z dalších údajů o včelařské organizaci 
Pištín stojí ještě za zmínku kupříkladu 
pořízení dvou nových vyvíječů aerosolu 
pro zimní léčení včelstev proti roztoči 
varoa. Letos poprvé za řadu let minulých 
byla pouze první snůška medu. Vlivem 
deštivého počasí druhé medobraní letos 
téměř nebylo, a proto výkupní i prodej-
ní cena medu je vyšší. Med mimoto, že 
je velmi chutný a zdravý, je prvořadým 
lidovým lékem, který lze přidávat do 
kteréhokoliv bylinného čaje. 56 členů 
včalřské organizace Pištín, zazimova-
lo celkem 706 včelstev, což je oproti 
minulým létům značný nárůst.   
             
                       Výbor ZO ČSV Pištín.  
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Zvýšení místních 
poplatků pro rok 2010

Zastupitelstvo obce Pištín se dne 7. října 2009 
na svém zasedání usneslo na zvýšení místních 
poplatků pro rok 2010:
Usnesení č. 6/11
Zastupitelstvo schvaluje zvýšení místního 
poplatku za svoz a likvidaci komunálního 
odpadu na 500 Kč/rok.

Usnesení č. 7/11
Zastupitelstvo schvaluje zvýšení místního 
poplatku za každého psa na 100 Kč/rok.

Informace OÚ
Od ledna 2010 bude služba CZECH POINT 
dostupná v úředních hodinách OÚ Pištín také 
u paní Modrové. Paní Božovská bude nadále 
vykonávat tuto službu v Češnovicích kaž-
dé úterý od 18. do 19. hodiny či v případě 
nutnosti po telefonické domluvě. Dále bude 
možno ověřovat podpisy a vidimovat listiny i 
v Češnovicích v knihovně rovněž každé úterý 
v době od 18. do 19. hodiny. 

Lampionový průvod
Ve středu 28. října pořádala naše obec lampio-
nový průvod. Sešli jsme se v 17 hodin u pomní-
ku padlých vojáků, kde jsme položili věnec, 
zapálili svíčku a uctili jejich památku minutou 
ticha. Pak jsem se vydali z Češnovic a z Piští-
na ke kapličce sv. Vojtěcha. Oproti loňskému 
roku jsme si trasu prodloužili, ale určitě nikdo 
nelitoval, protože na nás na konci čekalo malé 
občerstvení a hlavně úžasný ohňostroj. Počasí 
nám letos opravdu přálo, byl nádherný podzim-
ní večer.
Oslava dne vzniku samostatného Českosloven-
ska se u nás pomalu stává tradicí. A to nejen 
pro rodiny s dětmi, ale i pro starší občany, které 
bychom příští rok v průvodu rádi viděli i v hoj-
nějším počtu, třeba i bez lampionu. 

Alena Latková.



Sportovní činnost našeho 
fotbalového oddílu v nové sezóně 
byla zahájena 14. ročníkem 
fotbalového turnaje Praktic. Již 
tradičního turnaje, který se v 
Pištíně uskutečnil prvního srpna 
tohoto roku, se vedle našeho 
družstva mužů zúčastnila družstva 
mužů Lipí, Sedlce a Strýčic. 
Našim fotbalistům se v porovnání 
s několika předešlými ročníky 
turnaj velice vydařil. V prvním 
zápase porazili 3:1 družstvo 
Strýčic. Ve finále se našim mužům 
po nerozhodném výsledku 1:1 
podařilo v následném penaltovém 
rozstřelu zdolat obhájce loňského 
prvenství, fotbalisty Sedlce. 
Vítězství v turnaji Praktic si tak 
naši muži zopakovali po dlouhých 
šesti letech.
Příprava na vlastní novou 
sezónu 2009-2010 začala ovšem 
podstatně dříve, vlastně ještě 
před ukončením té předcházející, 
kdy musela být na fotbalový svaz 
odeslána přihláška do nového 
ročníku soutěže. Pro tento ročník 
jsme se vedle družstva mužů a 
starších žáků, kteří hráli už v tom 
minulém, rozhodli po delší pauze 
přihlásit také družstvo dorostu. 
Bohužel jsme pro nedostatek 
hochů a dívek ve věkové 
kategorii do 10 let již do soutěže 
nemohli přihlásit družstvo starší 
přípravky.
Družstvo mužů v úvodních 
kolech nové sezóny navázalo 
na dobré výsledky z turnaje 
Praktic. Mužům se dařilo i proti 
favorizovaným soupeřům a 
v průběžné tabulce 3. třídy okresu 
Č. Budějovice atakovali nejvyšší 
příčky. V dalším průběhu soutěže 
si nedokázali muži udržet dobrou 
výkonnost z jejího úvodu a v 
několika zápasech se jim vůbec 
nedařilo, bohužel i proti papírově 
slabším soupeřům. Po třinácti 
odehraných kolech mají naši 
muži zatím 19 bodů a skóre 28:24 
za 5 výher, 4 remízy a 4 prohry 
a jsou v tabulce na sedmém místě 
ze čtrnácti. Nejlepším podzimním 
střelcem mužů je Radek Grill, 
který vstřelil 4 góly.
Herně se mužům asi nejvíc 
vydařil druhý poločas prvního 
mistrovského zápasu proti 
Vltavě, ve kterém dobrý výkon 
korunovali třemi pěknými 
brankami a vítězstvím 3:1. 
Výsledkově byl nejvydařenější 
zápas proti Kolodějům n. Lužnicí, 
nováčkovi soutěže, v němž 
naši muži zvítězili vysoko 5:1. 
Utkání mělo na poměry třetí třídy 
nezvykle početnou diváckou 

kulisu, kterou z velké části 
tvořili vyhlášení fanoušci hostů. 
Poslední vítězství sezóny muži 
získali v závěrečném podzimním 
kole. V zápase proti Ševětínu se 
našemu družstvu mužů s čtyřmi 
dorostenci v sestavě podařilo 

zvrátit nepříznivý poločasový 
výsledek a vyhrát 3:1.
V létě byla konečně vyslyšena 
touha party místních a přespolních 
mladíků, kteří prošli žákovskými 
kategoriemi v našem fotbalovém 
oddílu a od této sezóny bylo 
do soutěže přihlášeno družstvo 
dorostu. Kádr doplnilo několik 
kamarádů našich hráčů a pětice 
dorostenců ze Zlivi, kde pro tuto 
kategorii nebyl dostatek hráčů a 
dorost proto ze soutěže odhlásili. 
Původní předsezónní obavy 
z nedostatečného počtu hráčů 
dorostu se tak naštěstí nenaplnily 
a dorostenci se na trénincích i 

zápasech scházeli ve velmi hojném 
počtu. I v soutěžních zápasech 
si zatím vedli velmi zdatně. Z 
jedenácti zápasů jich osm vyhráli 
a v pouhých třech zůstali poraženi. 
Se ziskem 24 body při skóre 41:26 
jsou zatím dorostenci na čtvrtém 
místě dvanáctičlenného okresního 
přeboru a na první místo ztrácejí 
jediný bod. Nejlepšími střelci jsou 
s 12 přesnými trefami Petr Janšto 
a Martin Koklar.
Z odehraných mistrovských 
zápasů dorostu za zmínku stojí 
ten proti Novým Hradům, kdy 

v průběhu druhého poločasu 
naši dorostenci prohrávali již 
o dvě branky, ale nesmírnou 
bojovností a výborným výkonem 
celého družstva se v závěrečných 
minutách podařilo výsledek 
otočit a brankou Petra Janšta v 

samém závěru zápasu vyhrát 
4:3. Druhým zápasem, na který 
nelze zapomenout, byl zápas 
v Boršově. Tam si ve druhém 
poločase vzal režii utkání do 
svých rukou rozhodčí. Evidentní 
fauly domácích přehlížel, po 
neodpískaném faulu domácích 
v pokutovém území dokonce 
napomínal našeho Patrika 
Dvořáka za údajné simulování. 
Na druhé straně pískal jako faul 
téměř vše a proti našemu družstvu 
nařídil tři velmi přísné penalty. 
Naštěstí tu poslední, těsně před 
závěrečným hvizdem skvělým 
zákrokem zlikvidoval náš brankář 

Martin Kučera a uhájil tak naše 
jednobrankové vedení, které se 
již nezměnilo a znamenalo výhru 
5:4.
Posledním družstvem hájícím 
barvy našeho oddílu v 
mistrovských soutěžích jsou 
starší žáci. I v této věkové 
kategorii se, bohužel, částečně 
projevil nedostatek hráčů i jejich 
malý zájem o aktivní sportovní 
vyžití. Ve dvou zápasech tak 
nemohli žáci nastoupit v plném 
počtu jedenácti hráčů. Z osmi 
mistrovských zápasů okresní 

soutěže starších žáků získali naši 
žáci 13 bodů s poměrem branek 
34:15 za 4 výhry, 1 remízu a 
3 prohry. V tabulce pětičlenné 
skupiny jsou žáci zatím na 
třetím místě. Nejlepším střelcem 
starších žáků v podzimní části 
soutěže je Leoš Hromádka, který 
zaznamenal 16 branek.
I starší žáci, podobně jako 
dorost, odehráli napínavý zápas v 
Boršově. Domácí se ujali vedení 
na začátku druhého poločasu. 
Našim žákům se brzy podařilo 
skóre srovnat. O osudu zápasu tak 
rozhodla opět chycená penalta, 
kterou domácímu exekutorovi 
zneškodnil náhradník v brance, 
Tomáš Sýkora. Ve druhém 
poločase, kdy si odbyl svou 
brankářskou premiéru, kromě 
penalty zlikvidoval i další dvě 
stoprocentní šance domácích. 
Druhá branka našeho týmu 
pak znamenala vítězství 2:1. 
Nezmínit nelze domácí zápas 
starších žáků proti Ledenicím, 
kdy výsledkem 15:0 dosáhli jedné 
z nejvýraznějších výher v historii 
našeho fotbalového oddílu.
Kromě přípravy a organizace 

vlastních sportovních aktivit 
se členové fotbalového oddílu 
podíleli i na organizaci pištínské 
pouti, pomáhali při oplocení 
dětského hřiště v Pašicích či 
pracovali na zvelebení areálu 
hřiště. Všem děkujeme. Do 
roku 2010 bych všem hráčům, 
funkcionářům i příznivcům 
pištínského fotbalového oddílu 
rád popřál mnoho radostných 
fotbalových zážitků, jim a také 
všem ostatním občanům přeji v 
novém roce pevné zdraví a hodně 
úspěchů.. Václav Kubašta
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Z činnosti fotbalového oddílu

Praktic FC Pištín

Horní řada zleva - Vít Wimmer, Lukáš Bašar, Patrik Dvořák, Kristián Kozák, Stanislav Kocourek, Vlas-
timil Peterka, Martin Koklar, Petr Janšto a Jaroslav Pešek. Dolní řada zleva - Filip Hamáček, Roman 
Kabele, Miroslav Grill, Miroslav Šťastný, Martin Kučera, Rostislav Kocourek, Jan Předota, Jan Hlaváč.
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Dne 19. září 2009 se v Češnovicích odbý-
val již šestnáctý ročník místní hasičské 
pohárové soutěže „O češnovický soudek a 
váleček“, v jejímž názvu se odráží i urči-
tá recese. Místní hasiči v předstihu museli 
připravit soutěžní dráhu a ceny pro vítěze i 
ostatní. Protože v  zajištění soutěže již mají 
značnou zkušenost, sešli se toho dne zrána, 
vytyčili a ohraničili soutěžní dráhu, posta-
vili stany, stoly a lavice 
pro občerstvení, loď, káď. 
Dojezdové plochy pro loď-
ku opatřili blokem z pneu-
matik a koberce, museli ale 
ještě zařídit řadu dalších 
záležitostí. 
V jednu hodinu odpoled-
ne byla  soutěžní družstva 
vyzvána k nástupu. Veli-
tel soutěže Vojtěch Růžička a hlavní roz-
hodčí Václav Novák podali instrukce k 

pravidlům soutěžení. Poté co následoval 
rozchod i soutěžení také probíhalo hlad-
ce a bez problémů. Jako první předvedlo 
své umění jediné družstvo dětí domácích, 
věku školního i předškolního. Následova-
la soutěž deseti družstev žen, kde zvítězilo 
družstvo Češnovice A, což se od loňských 
vítězek i tak trochu očekávalo. Druhé byly 
s minimální ztrátou ženy z Čejkovic a tře-
tí  družstvo mladých žen Češnovice 1. Toto 
družstvo je štikou soutěží, kupříkladu zvítě-
zilo v uznávané a náročné soutěži „O pohár 
města Rudolfova“, kde se před nimi musely 
sklonit i favoritky okresu.  Jejich zodpo-
vědný přístup k nácvikům a práce trenérů,  
přináší ovoce. 
V hlavní kategorii muži startovalo 11 družs-
tev a podobně jako loni opět zvítězil nová-
ček soutěže -  družstvo z Jankova, časem 
1.minuta a 33 sec. Se ztrátou jedné sekun-
dy za nimi Staré Hodějovice, třetí Hlavat-
ce. Družstvo mladých mužů z Češnovic 

obsadilo šesté místo. V kategorii starších 
mužů startovalo družstvo Čejkovic a Češ-
novic.  Čejkovice zde dosáhli čas srovnatel-
ný s nejlepšími výsledky hlavní kategorie  
muži. Češnovičtí starší muži skončili druzí 
s časem, který jim mohla závidět i některá 
družstva hlavní kategorie. V jejich případě 
zřejmě šlo o nejstarší soutěžní družstvo v 
okrese, neboť součet jejich věku činil 380 

let a budou-li ještě pokračovat, stanou se 
kuriozitou soutěže. 

V Češnovicích toho dne své umění před-
vedlo celkem 24 soutěžních družstev, což je 
v historii této soutěže  počet zatím nejvyšší 

a ledacos o oblíbenosti napovídá.  Výčet 
družstev odpovídá počtu 168 hasičů. Při-
hlíželo také rekordních zhruba 150 diváků. 
Atmosféra soutěže byla pohodová, velitel 
Vojtěch Růžička hlásil přes reproduktor 
v domácím vozidle jednotlivé dosažené 

výsledky,  s vtipem komentoval počínání 
soutěžících na lodi i soutěžní dráze. Káď 
pro soutěžící byla doplňována  pomocí 
motorové stříkačky a plovoucího čerpadla, 
které je díky obecními úřadu od letošní-
ho září   majetkem sboru. Samozřejmě, že 
i v tomto ročníku loďka některé soutěžící 
neposlouchala a dokonce při seskoku z ní 
na břeh, někteří spadli do vody.  Toto  zřej-

mě  inspirovalo další čtyři mladí-
ky z nejmenovaného hostujícího 
družstva, kteří do vody požární 
nádrže naskákali sami s vědomím, 
že se jejich exhibice divákům 
bude rozhodně líbit. A nemýlili 
se.  Mezi sponzory domácích byla 
na automobilu zmíněna Stavební 
geologie ČB a  firma BEMOS CB 
s.r.o. Letošní diplomy pro účast-

níky soutěže jsou určitou sběratelskou kuri-
ozitou, neboť je na nich  několik snímků z 

minulých ročníků této soutěže. Byly poříze-
ny za vzájemné spolupráce  místního podni-
katele a tiskárny. Na tričkách žen družstva 
Češnovice I. byla  zmíněna Češnovická 
hospoda, u pištínských žen zase firma Prak-
tic. Z minulosti jsou známi i jiní sponzoři, 
ale tam se vracet nebudeme. Zdejší Obecní 
úřad vychází hasičům maximálně vstříc, je 
jejich hlavním mecenášem a sponzorem. 
Po celou dobu soutěže byl v provozu stan s 
občerstvením, vedle se opékalo sele a grilo-
valy klobásy. Počasí bylo ideální, což vyho-
vovalo nejen soutěžícím, ale i fotografům a 
kameramanům, kterých v posledních  roční-
cích neustále přibývá. Jistě ideální kulisou 
záběrů z této soutěže byla nově opravená 
požární nádrž, vedle stojící vzrostlá a krás-
ně zelená olše, dále nově opravený objekt i 
nová budova sousedící firmy Zamoko a za 
terči se rozprostírající zelené češnovické 
louky. Fotografem specialistou byl Ondřej 
Caletka, jehož některý snímek se objeví na 
titulní straně připravované publikace 75 let 
s hasiči v Češnovicích.
Po vyhlášení výsledků, předání cen a diplo-
mů, následoval rozchod soutěžících, za 
hudební produkce z amplionu požárního 
vozidla domácích. Tak byla ukončena a 
podtržena pohodová soutěž, jejíž účastníci 
si uvědomovali, že příště si trému do Češ-
novic není třeba brát.

                            Kronikář SDH Češnovice

Pohodová soutěž
 v Češnovicích

Na símku je čelně zachycena Jana Floriánová z družstva žen Pištín

Chvíle napjatého soustředění  

Vojtěch Růžička předával zúčastněným 
družstvům jasné povely.



V měsíci březnu jsme se sešly, 
jak už je naším dlouholetým zvy-
kem, abychom si připomněly a 
tak trochu oslavily MDŽ a zhod-
notily činnost v uplynulém roce 
2008.
Jak v minulém roce, tak i letos 
jsme uspořádaly tradiční maš-
karní karneval, který se velmi 
vydařil. K tanci i poslechu jsme 
pozvaly dvojici Vacek – Boháč, 
která dětem hrála oblíbené pís-
ničky a děti v nejrůznějších 
krásných maskách se dosytos-
ti vyřádily. Nechyběla tradiční 
bohatá tombola – zde bych chtěla 
poděkovat za příspěvky našim 
členkám, ale i ostatním ženám z 
Pištína.
Velký dík patří i našim tradič-
ním sponzorům – firmám Praktic 
s.r.o., Demostav Hluboká nad 
Vltavou, OÚ Pištín, DV Jednota 
Pištín a Truhlářství Frček Pištín.
Pro velké množství cen musel být 
tah proveden dvakrát a největší 
odměnou nám byly spokojené a 
rozesmáté tváře dětí, maminek, 
babiček a všech přítomných.
Rády chodíme na divadelní 
představení ochotníků z Hlubo-
ké nad Vltavou. Dobře jsme se 
pobavily na třech představeních, 
a to Poslední doutník, Dědeček 
a Úžasná svatba. Též jsme se 
zúčastnily zájezdu do Prahy na 
muzikál Angelika.
MDŽ jsme oslavily stejně jako 
letos slavnostní schůzí s výbor-
nou večeří a malým přípitkem v 
místním pohostinství Na Dolán-
ku za účasti zástupce Jednoty, 
SD Č. Budějovice p. Němce, kte-
rý nás seznámil s převodem míst-
ní Jednoty do řetězce TREFA a 
rekonstrukcí místní prodejny. 
Letos jsme již mohly hodnotit 
a konstatovat, že to byla dob-
rá změna jak pro prodavačky, 
tak pro nakupující. V klidu si 
můžeme vybrat zboží, děvčata se 
tolik nenaběhají a dle vyjádření 
pana Němce, zvedla se i tržba.
7. května 4 naše členky navští-
vily městské divadlo v Českém 
Krumlově, kde vystoupil 38 
členný ruský taneční soubor a 
byl to opravdový zážitek. Je ško-
da, že nemohly navštívit oslavu 
Dne matek v Češnovicích, pořá-
danou OÚ.
Naše děvčata ve svém vystoupe-
ní jako Gejšy byla úžasná. Zde 
bych jim chtěla všem poděko-
vat, neboť svými vystoupeními 
baví celé okolí, zpestřují plesy, 
oslavy a co víc – propagují obec 
Pištín. Leckdo může závidět, že v 
dnešní hektické době se pravidel-
ně schází a nacvičují stále nová 
čísla. Jen si zkuste pár pohybů 
z břišních tanců a uvidíte, co je 
to za dřinu a těch hodin, aby to 
dopadlo tak svěle, jak jsme je 

mohli vidět u nás v Pištíně na 
plese. Děvčata, díky a jen tak 
dál. Lituji, že mi síly již nestačí, 
abych se s Vámi mohla scházet a 
rozdávat radost ostatním. Těžko 
říci, za jaký spolek vystupují – 
jsou to baráčnice – i zde jsou pro 

svou aktivitu nazývány Perlami 
Jižních Čech, hasičky a téměř 
všechny jsou naše členky a tak se 
můžeme i my pyšnit jejich akti-
vitami. Není důležité, za koho 
vystupují, ale že zde funguje spo-
lupráce a ne rivalita. Naše členky 
mimo to stačí navštěvovat pravi-
delné cvičení s Brigitou v místní 
tělocvičně v pondělí a ve čtvrtek 
a ve středu břišní tance.
Mám velkou radost z toho, že i 
děvčata z Češnovic, zatím Jana 
Božovská a Anička Studlarová, 
jsou našimi aktivními členkami.
Zúčastnily jsme se též zájezdu 
na Moravu s posezením ve sklíp-
ku, navštívily jsme představení 
Jč. Divadla Rád to někdo horké, 
večerní koupání v Bad Fussingu.
19. a 20. dubna jsme se zúčast-
nily 2denního víkendu pro ženy 
v Lesovně Žofín v Novohrad-
ských horách. Téma bylo tré-
nování paměti z grantu Nadace 
žena, večer zábava při harmonice 
a druhý den procházka krásnou 
zdejší krajinou. Loni jsme byly 
jen dvě a letos 24. a 25. dubna v 
Benešovském mlýně u Heřmaně 
jsme byly 4 a opět to bylo bez-
vadné. Odpoledne jsme besedo-
valy s tiskovým mluvčím policie 

Jiřím Macnerem o chování se v 
případě napadení a ostraze před 
neznámými lidmi, kteří často 
oslovují zejména starší a osamě-
lé lidi za účelem oloupení. Druhý 
den nám zdravotní asistentka p. 
Viktorka Čípová přednášela o 

zásadách první pomoci. Večer 
s tombolou, tancem a výměnou 
zkušeností se opět vydařil. Vše 
bylo opět financováno z grantu 
a tak jsme platily pouze 200 Kč 
za jídlo. 24. září 08 se naší schů-
ze zúčastnil starosta pan Havel a 
rychtářka Maruška Živnůstková 
– je i naše členka - a jedním z 
bodů byla spolupráce naší orga-
nizace s místními baráčníky. Pan 
Havel hovořil o možnosti grantu 
na akci Pištínská pouť 9. srpna t. 
r., kterou budou pořádat baráční-
ci a příspěvek na kroje a svérázy. 
Doufejme, že to dopadne s pou-
tí lépe, neboť kroje a svérázy si 
hradí baráčníci ze svého. Snad se 
můžeme s Evou Oudovou poch-
lubit, jak jsme se hecovaly, až 
jsme si kroje samy ušily. A řeknu 
vám, že jsem se už dlouho necí-
tila tak dobře v žádných šatech, 
jako když si obléknu kroj. A co 
víc – budou nás následovat dal-
ší. Nemáte zdání, jaká fuška je 
sehnat černý samet na vestu a 
bavlněnou zavinovačkovou kraj-
ku. Děvčata, ale i muži, pojďte 
mezi nás, je to bezva parta lidí, 
kteří hrdě nesou štafetu našich 
předků a připomínají nejen svým 
oblečením, ale i chováním, že 

žijeme v Čechách.
Ve dnech 6. 4. – 30. 4. t. r. v Jiho-
české vědecké knihovně proběh-
la výstava k 90. výročí práva žen 
v České republice pod názvem 
Proměna žen, proměna společ-
nosti. Naše 3 členky – p. Jirano-
vá, Oudová, Jakschová se zde v 
krojích zúčastnily slavnostního 
zahájení - přivítání s chlebem 
a solí za přítomnosti p. Thomy, 
primátora Českých Budějovic a 
pořadatelů ze Slavonic. Ti byli 
kroji tak okouzleni, že požadují 
účast našich baráčníků na celo-
státním vyvrcholení výstavy v 
Telči, kde budou přítomni nej-
vyšší naši představitelé v čele s 
Lídou Rakušanovou, která celou 
výstavu zaštiťuje. Obdobná 
výstava putuje i po dolnorakous-
kých městech. Prodaly jsme 15 
kuchařek č. 4 Kulinářské klenoty 
zahraniční kuchyně. Je-li zájem, 
je možné ještě zajistit. Jsou to 
osvědčené recepty od členek z 
celé ČR. Odsouhlasily jsme si, 
že od 60 let budeme navštěvo-
vat naše jubilantky – budeme-li 
pozvány. Letos jsme takto osla-
vovaly s 5 našimi členkami. Paní
Ryplová je naší nejstarší a zaklá-
dající členkou – oslavila krásné 
80. narozeniny. A tak ještě jed-
nou a všem – hodně zdraví a vše 
dobré.
Od Okresní rady žen jsme dosta-
ly přiděleno l500 Kč – podle 
počtu členek – a tak jsme na 
schůzi odsouhlasily, že 1000 
Kč věnujeme Arpidě a 1000 Kč 
Diakonii – Centrum Slunečnice. 
500 Kč dáme z pokladny. Peníze 
jsou určeny pro sociálně slabé a 
postižené děti. Myslíme si, že je 
to tak správné. V neposlední řadě 
musím konstatovat, že naše člen-
ky zasedly ve volební komisi ve 
volbách do zastupitelstva obce a 
předsedkyní byla vylosována p. 
Ryplová. Zapisovatelka, a to per-
fektní, byla Jiřka Čapková, tak 
jako vždy. Dále členkami byly 
Petra Kopalová a B. Jakschová. 
V Češnovicích Jana Božovská 
byla předsedkyní volební komi-
se, A. Studlarová její členkou. 
Pět našich členek aktivně pracuje 
v kulturní komisi obce. Někdy 
je dost těžké si vymyslet pro-
gram např. zájezdů, zejména pro 
děti, a tak vás žádáme o náměty. 
Zúčastnily jsme se též tradičně 
vydařeného Silvestra, pořádané-
ho OÚ. Moc se nám líbilo setkání 
u vánočního stromečku na Štědrý 
den a vánoční koledy v rozhlase. 
Z kostela si každý mohl do svého 
domova donést Betlémské svět-
lo.
Snad se tato akce stane tradicí.

Božena Jakschová
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O činnosti Českého 
svazu žen Pištín 
za roky 2008 - 9

Jen největší neznalec by nepoznal, že naše skupina se nachází 
před jednou z nejslavnějších četnických služeben na světě. Ano,  
sluníme se v Saint Tropez pod francouzským sluncem a čekáme, 
kdy nás přijde zatknout Luis de Funés...



Samo slovo Vánoce v nás 
vyvolává mnoho pocitů. 
Vzpomínky na dětství, vůni 
maminčiny kuchyně se všemi 

tradičními dobrotami, 
vanilkovými rohlíčky 
a smaženým kaprem. 
Domov provoněný 
jehličím, hořícími 
svíčkami a láskou. 
Bůhví kolik bylo 
potřeba všech těchto 
magických vůní, 
lidské pospolitosti 
a vděčnosti, víry a 
naděje – od té dětské 
v bohatou nadílku, 
až po tu dospělou, že 
snad bude v příštím 
roce zase dobře, 
aby se po staletí 
v y k r y s t a l i z o v a l a 
podoba těch 
nejkrásnějších  svátků 
v roce, Vánoc. Českých 
Vánoc. Neboť právě 
české Vánoce mají v 
kontextu evropských 
a světových oslav 
narození Krista své 
n e o p a k o v a t e l n é 
místo. 
Jsou křesťanské, 
ale mají zároveň 
půvab lidové 
b e z p r o s t ř e d n o s t i , 
humoru i pověrečných 
magií a věšteb, které 
si lidé po staletí předávali 
od dob pohanských až po 
nepříliš dávnou minulost. Toto 
duchovní bohatství provázela 
řada drobných hmotných 
artefaktů, které plně dotvářejí 
atmosféru českých Vánoc. 
Především jsou to jedinečné 
betlémy, od těch velkorozměr-
ných, pohyblivých, až  po 
několik drobných panáčků v 
mechu za oknem venkovské 
chaloupky.  Lidé se ale nejvíce 

těšili na svátky vánoční. 
Zpívali písně o příchodu 
Spasitele a chystali domácnost 
k oslavám jeho narození. 

Jako dnes i před sto lety se 
uklízelo. Na hospodyni ležela 
celá tíha příprav úklidu i 
chystání pokrmů. Snad nejvíce 
tradičních, v jednotlivých 
oblastech se lišících pokrmů 
se připravovalo o Vánocích. 
Muzika, odvárka, peřinky, 
štědrovka (houska,  húsce, 
calta,  vánočka), jahelník, černý 
kuba, pučálka, sladká kaše s 
medem, houbová polévka, ryba 
– ať už opravdová nebo pečená 

z těsta. Dnes je to spíše tradiční 
rybí polévka, smažený kapr 
a bramborový salát. Zkrátka, 
„Vánoce, ty jsou jednou v 

roce“, a tak si každý dopřává,  
co mu kapsa a vlastní zdraví 
dovolí.
Dnes se ovšem Vánoce trochu 
zdeformovaly přílišnou 
komercionalizací. Od října 
nás všude, i na místech zcela 
nevhodných, provázejí koledy 
a laciný nevkus průmyslového 
pozlátka. Také doma více 
hledíme na dostatek jídla, pití a 
na množství kupovaných dárků 
a jaksi nám uniká duchovní 

podstata slavení svátků. 
V dobách minulých žil člověk 
většinou v nuceném nebo i 
dobrovolném odříkání a tvrdé 

každodenní práci. Když pak 
nastala doba svátků, uměl je 
opravdově vychutnat, užít 
si je. Tento zdravý kontrast 
dnes chybí – žijeme v 
poměrném dostatku jídla 
i zábavy denně, k naší 
škodě. Nevadilo by alespoň 
o vánočních svátcích vrátit 
se k pokoře našich předků, 
alespoň při štědrovečerní 
večeři poděkovat Bohu, 
přírodě i dobrým lidem za 
všechny dary, které smíme 
užívat.
A pak si společně zazpívat 
a slavit svátky narození 
Páně v hojnosti, ale i s 
vědomím, že ta hojnost 
není samozřejmostí.  K 
vánočnímu hodu se 
i v minulých dobách 
slavnostně prostíral stůl, 
dříve to posvátné místo 
domácnosti. Jinak v 

rodinách měšťanských, 
jinak na venkově. Na stůl se 
prostírala bílá plachetka ( bílý 
ubrus) a na ni pak položili 
všechno, co si přáli mít v 
bohaté úrodě následujícího 
roku – pečivo z bílé i žitné 
mouky, vánočku a chléb, 
česnek proti nemocem a 
zlým silám, med pro dobrotu 
srdce, sušené ovoce, houby 
a ořechy, což vše mělo 
zajistit plodnost a hojnost. 
Tento význam měl i hrách 
a ostatní luštěniny. Na 
stole byly i klasy od všeho 
obilí a několik penízků pro 
štěstí. Štědrý večer byl vždy 
obestřen zvláštní mystikou, 
byl to večer věšteb a hádání 
na příští úrodu i život a zdraví 
příslušníků rodiny. I dnes, 

ač lidé počítačové generace, 
jsme trochu v obavách, bude-
li v rozkrojeném jablíčku ta 
usměvavá hvězdička, nebo 
červ, nebo nedejbože křížek! 
A svět se nám zúží na prostor 
vody v nádobě s ořechovými 
loďkami a sledujeme cestu té 
své s napětím dítěte.  Ať Vás 
tedy ta Vaše lodička života vede 
vždy jenom šťastnými vodami.                  

Věra Jiranová
Zdroj: Třemšínské listy
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Vánoce
mají být

dobou rozjímání
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V letošním roce se v naší obci uskutečnily dvě 
krásné akce pod širým nebem. Srpnová pouť 
byla první z nich. Těšily se děti i dospělí, ale 
skutečnost předčila očekávání. Velkým plus 
bylo vyloučení dopravy ze středu obce, takže 
se rodiče nemuseli o děti bát a mohli si všechno 
dění lépe užít. A že bylo co. Milovníci dobré-
ho moku se usadili pod pivní stany, odkud měli 
dobrý výhled na nejbližší atrakce. Například na 
skákací hrad kde se mohli vyřádit i ti nejmen-
ší. Na takzvaném býkovi si mohli svoji fyzičku 
vyzkoušet jak malí, tak i velcí, ale hvězdou tady 
byla malá Leonka Jiranů, která jako by na něm 
byla  přilepená. Kousek dál si mohly děti vlast-
noručně chytit živou rybu za vydatného fandě-
ní přihlížejících. Na fotbalovém hřišti mezitím 

probíhala soutěž hasičských družstev. Na vol-
ném prostranství před firmou Praktik předvá-
dělo několik nadšenců modely závodních aut. 
V parku pod obecním úřadem dva hodní koně 
trpělivě vozili na svých hřbetech děti, které si to 
jaksepatří užívaly. Mezi tím vším se se svými 
tanečky blýskly i Pištínské baletky. Divadelní 
představení bylo jedinečné a bezprostřední díky 
výkonu obou hereček. Myslím, že by stálo za to 
občas nějaké podobné představení zorganizovat 
i během roku. Tu pravou pouťovou atmosféru 
dodali Babouci, na které se těšili hlavně ti dříve 
narození. K večeru si mohli milovníci country 
zatančit v místním hostinci. Zážitkem hlavně 
pro kluky byly šermířské souboje. Vyvrchole-
ním dne byl ohňostroj, jež byl opravdu velko-

lepý a krásně zakončil den plný zážitků, ve kte-
rém si každý mohl najít něco pěkného. DÍKY. 
Druhou pěknou akcí byl lampiónový průvod 
v den výročí vzniku samostatného českoslo-
venského státu. Průvod začínal u pomníku 
položením květin a pokračoval ke kapličce sv. 
Vojtěcha. Druhý průvod přicházel od Češnovic 
a všichni jsme se setkali u teplého čaje nebo 
punče a sušenek. Hezký vizuální zážitek měli 
i někteří, kdo se nezúčastnili a sledovali prů-
vod zpovzdálí. I tady si přišli na své milovníci 
ohňostrojů, což jsme asi všichni. Snad nám to 
srnky, zajíci a ostatní obyvatelé přírody odpus-
tí. Setkali jsme se, popovídali a s dobrým poci-
tem se vydali na zpáteční cestu, nebo hlavně ti 
nejmenší, počkali na odvoz. Při obou akcích 
nám bylo dopřáno krásné počasí. 
Díky i za něj!                                L. Jodlová

Ohlédnutí za letošními kulturními akcemi

První zastávkou letošního výletu 
bylo Muzeum Šumavy v Sušici.
Muzeum se pyšní např. archeolo-
gickými  sbírkami. Seznámíte se tu 
s nálezy ze slovan-
ského pohřebiště 
datovaného do 
11. století. Pohře-
biště Prasušičanů 
se nacházelo  na 
místě s příhodným 
názvem „V Ráji.“
V sousedství arche-
ologické expozice 
je umístěna novin-
ka muzea. Je to 
velký mechanický 
betlém s rozmě-
ry 5 x 3,5 x 2,8 m  
a  rozlohou přes 
16m2. Vytvořili jej 
v r. 2004 místní 
rezbáři.  Jesličky jsou umístěny v 
sušickém a šumavském prostředí. 
Betlém  je znázorněním  staro-
bylého města Sušice a tradičních 
šumavských řemesel. Nechybí tu 
ani model hradu Rábí. Konstrukce 
betlému je vytvořena z borovice, 
domy z lipového dřeva a krajina je 
dotvářena za pomoci polystyrenu a 
modelářských materiálů. Sušická 
radnice se pyšní jdoucími hodina-
mi (na mechanismus i hodiny je 
využito soudobé elektroniky). 
Opravdovou pastvou pro oči je 
zdejší rozsáhlá sirkařská expozice.
Naleznete tu první sirkařské stroje, 
ale zejména velké množství nále-
pek. Mezi nejkrásnější patří tzv. 
voskovky, lesklé nálepky s pra-
dávnými kráskami či orientálními 
motivy. Na počátku světoznámé 
sušické zápalky byla ale malá prů-
myslová špionáž. První třecí zápal-
ky, tzv. congrevské, dostaly jmé-
no po vynálezci světelných raket, 
generálu Congrevovi. Vyrobil je 
anglický lékárník John Walker v 
Londýně ve dvacátých letech 19. 
století. Zapalovaly se protažením 
mezi skelnými papíry. O deset let 
později se objevily první zápalky 
fosforové. Ve své laboratoři je vyrá-
běl také vídeňský lékárník Štěpán 
Römer. V laboratoři  připravovala 
hořlavou směs jeho paní. S tajem-

stvím této výroby se zde seznámili 
dva mladí lidé - Marie Urbancová, 
která pomáhala při přípravě hořlavé 
směsi a truhlářský tovaryš Vojtěch 

Scheinost. Oba mladí lidé pozdě-
ji společně odešli do Vojtěchova 
rodného města Sušice. Zde se již 
jako manželé usadili a na základě 
získaných znalostí sami začali s 
výrobou zápalek. V prvním pat-
ře, si přijdou na své všichni, kteří 
milují časy gotiky a renesance. Je 
tu velká skupina gotických Madon, 
mezi kterými vyniká především 
překrásná Pieta z Podlesí od Mistra 
zvíkovského Oplakávání. Na vlast-
ní oči tu lze spatřit pravý poklad. 
Sušický poklad tvoří přes osmdesát 
kusů renesančního cínového nádo-
bí. Podobně rozsáhlý soubor byl v 
Evropě nalezen pouze v Sušici. Z 
dob renesance je tu tzv. truhlička 
lásky - drobná malovaná šperko-
vnice s reliéfem obětování Izáka. 
Truhličky lásky v dobách renesan-
ce dával ženich své nevěstě. Mezi 
vystavenými exponáty naleznete 
také Řešátkův kancionál, jehož 
vytvoření se prý snažil zabránit 
sám ďábel. 
Barokní expozici zastupuje pře-
devším kapucínskou knihovnou. 
Vznikla teprve po třicetileté válce. 
Uchovává řadu humanistických tis-
ků i vzácných prvotisků. Získala je 
z darů sušických rodin. Malovaná 
skříň v expozici tu zůstala po far-
ním úřadu, který tu sídlil. Po pro-
hlídce muzea jsme pokračovali do 

blízkých Velhartic s gotickým hra-
dem. Je postaven na skalním ostro-
hu obtékaném říčkou Pstružnou. 
Pod hradem je jedno z  nejkrás-
nějších pošumavských údolí. Jeho 
zalesněné stráně podtrhují mohut-
nost hradní stavby. Dominanty 
objektu tvoří hmotná torza středo-
věkého hradu: tzv. Rajský dům a 
jeho protějšek, přední věž, vzájem-
ně spojené mohutným kamenným 
mostem. Na Rajský dům navazuje 
stavba novějšího renesančního 
paláce zvaného Huertovo křídlo 
ze 17. století. Hrad byl založen na 
přelomu 13. a 14. století, patrně 
jako rodové sídlo pánů z Velhartic. 
Stavbu začal Bušek starší a později 
přebral Bušek mladší z Velhartic, 
oba oblíbení a věrní komorníci 
krále a císaře Karla IV. V držení 
rodu pánů z Velhartic zůstal hrad 
do roku 1390, kdy sňatkem přešel 
v majetek Jana z Hradce, jehož syn 
Menhart, nejvyšší purkrabí Krá-
lovství českého, odpůrce Jiřího z 
Poděbrad, často sídlil na Velharti-
cích. Chtěje znemožnit korunovaci 
Jiřího z Poděbrad na krále, ukryl 
Menhart korunovační klenoty Krá-
lovství českého tajně na velhartic-
kém hradě. Tím byly Velhartice 

nesmírně vyznamenány, ale hlav-
ně to ukazuje na to, že byly v této 
době opravdu hradem bezpečným 
a pevným. V průběhu třicetileté 
války jej získal Martin Huerta. 
Don Huerta byl krutý a surový. Se 
svou zdivočelou soldateskou táhl 
od města k městu, pálil a vraždil 
zatvrzelé „kacíře“, aby se zalíbil  
císaři Ferdinandovi II. Jak žil, tak 
i bídně zemřel. Co si o jeho smrti 
vybájil lid, vtělil básník Adolf Hej-
duk do písně o císařském pochopo-

vi, vrahovi a lháři.
Velhartice plny světla, stihla lotra 
boží metla.
Zvěst zámeckým letí domem, že 
Huerta hyne morem.
Bouře byla. Velcí, malí zděšeně se 
křižovali.
Všechno prchlo z komnat spěchem, 
z hradu letěl – satan z Hoefem.

Poslední šlechtičtí držitelé hradu, 
Windischgrätzové, opouštějí hrad 
v roce 1945, poté je v majetku stá-
tu. Za těchto držitelů, vzhledem k 
tomu, že jejich finanční prostřed-
ky nepostačovaly, opravoval ze 
svých prostředků zdivo torzálních 
staveb hradu dobročinný spolek 
Družina sv. Kláry. Přímo před hra-
dem pomalu přibývá historických 
budov, které tvoří malý skanzen 
venkovského života. Nedaleko 
hradu je na mírně vyvýšeném 
plácku od cesty přístupná jeskyně, 
kde se těžilo stříbro. Přímo před ní 
jsou zatopené šachty a celá patra 
bývalého dolu. Po dlouhé prohlíd-
ce hradu i zámeckého křídla a po 
dobrém obědě v místní restauraci 
„U bílého beránka“ jsme se vydali 
do pohádkové chalupy v obci  Mlá-
zovy. Sezónní expozice Pohádková 

chalupa Mlázovy 
dělá návštěvní-
kům radost, ale 
především dětem. 
Spatříte zde vílu 
Šumavy, skřítčí 
pilu, pohádkové 
muzikanty, vod-
nickou rodinu i 
další pohádkové 
bytosti. Uděláte 
si sami kávu a 
zaplatíte jen do 
láhve od okurek.
Majitel pro nás 

připravil na přileh-
lé louce oheň, kde 

jsme opékali špekáčky a naše děti 
zatím nacvičily maňáskové diva-
dlo. Karolínka Nováková, Petřík 
Dolejší a Lenka Novotná  potěšili 
svým představením o šumavském 
skřítkovi a ekologii všechny pří-
tomné. Než jsme se nadáli už tu byl 
povečer a jeli jsme domů. Krásné 
počasí, které nám celý den přálo 
jistě přispělo k tomu, že jsme, dou-
fám, všichni prožili příjemný den 
a poznali zajímavá místa nědaleko 
od  domova.

Zájezd 28. září 2009

Betlém v muzeu v Sušici

Paní Veisová a šumavští vodníci
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Přijela pouť a lidí proud...
Pokračování ze strany 1

Celkový pohled na pištínskou 
náves plnou gurmánů nad 
světoznámým mokem 

Šipkařský matador Roman Štěch se zúčastnil napínavého 
souboje v rámci turnaje. Snímek ho zachycuje ve chvilce 
soustředění, aniž by ho opouštěla dobrá nálada. Diváků 
sice nebylo mnoho, ale ta atmosféra v Na Dolánku...

Diskotéka pro dříve narozené pod 
taktovkou populárních Babouků. 

Děti si prožívaly napínavé souboje 
a o legrační pády nebyla nouze. 

Hasičská soutěž žen byla plná soustředění. 
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Horké nedělní odpoledne pomyslně osvěžila chladná krása 
             plechových krasavců. Pištínská mužská hasičská 

„Squadra azura“ v plné síle těsně před
nasazením v soutěži

Do moderního areálu pištínského Praktiku 

se nastěhovali majitelé motorové techniky v 

podobě automobilového modelářství.  O tom, 

že přípravu na závod nelze v ničím podcenit 

nebyla pochyb. Majitelé modelů předváděli se 

svými miláčky kousky, nad kterými se tajil pří-

tomným divákům dech.    

Radost, veselí, dobrá nálada a dětské oči plné nadšení, na které se ani po létech nezapomíná. Milovníci lidové zábavy v moderním pojetí, labužníci, gurmání a stejně tak i zastánci jenom příjemného setkávání rodáků ve stínu pištínského kostela si prostě přišli na své. A zanedlouho přišla noc s vyvr-cholením v podobě barevných gejzírů pyrotechnických efektů...Ať žije pout ta minulá a těšme se všichni na pouť příští, na pouť nás všech, kteří zde v pohodě a pospoli-tosti trávíme své dny současné...  
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Vážení občané,
letos vás opět zveme na

Adventní koncert v kostele v Pištíně
dne 20. prosince 2009 ve 14 hodin s vystoupením dětí 

ze Základní umělecké školy ve Zlivi.

Vánoční setkání o Štědrém dnu

Přijďte s dětmi a vezměte s 
sebou  ozdoby se svíčkami či 
lampiony. Do svých domovů 
si můžete také odnést Betlém-
ské světlo. Společně ozdobíme 
vánoční stromeček, při punči, 
horkém čaji a grogu si navzá-
jem popřejeme příjemné a hez-

ké prožití letošních Vánoc. Při 
této příležitosti bude v Pištíně 
otevřen kostel a v Češňovicích 
kaplička. V Pištíně od 14.00 - 
14.30 h. u pomníku padlých a v 
Češnovicích v altánku.

Silvestrovská veselice
se koná 29. prosince 2009 od 19.00 hodin v oblíbeném hostinci

Na Dolánku v Pištíně
K tanci a poslechu hraje skupina G ROCK. Odjezdy obecního automobilu: Pašice 18.50 h., Češnovice 

18.30 h. a 18.50 h. 

VSTUP ZDARMA, BOHATÁ TOMBOLA 
O kvalitu všechnápojů se budesvědomitě starat výčepní Jarda


